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SLOVO STAROSTY 
 

V mém posledním článku, který píši jako starosta obce 
Hostišová, chci poděkovat všem občanům i zastupitelům, 
kteří mi byli nápomocni v mé nelehké činnosti, ale i těm, 
kteří byli, jsou a stále budou mými odpůrci. 
Je tomu již osm let, co jsem byl v roce 2002 zvolen starostou 
obce. Stojím na kopci Strážná, dívám se na Hostišovou 
a bilancuji. Zůstává sice neuhrazená faktura, ale také dobrý 
strategický výhled a rozpracované dobré projekty U kaple 
a Nedbálkového. Při nástupu do čela obce byla moje první 
myšlenka začít pracovat a zkrášlovat naši obec společně 
s vámi všemi občany. Další úkol spočíval v dokončení 
rozpracovaných projektů předcházejícího zastupitelstva; 
pokračování v rekonstrukci KD, v rozšíření místní 
komunikace u Nedbálkového a u pohostinství U nás.  
Vytvořit podmínky pro společenský a kulturní život v obci, 
pro sportovní činnost a dále pak opravovat a udržovat obecní 
majetek a zlepšit podmínky pro stavby rodinných domů 
a s tím souvisí i územní plán obce. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Co vše se podařilo v kulturním a spo-
lečenském dění v obci? 
 

Za celých osm let jsem se snažil 
a usiloval o to, aby se zachovaly stávají-
cí kulturní a společenské akce, ale aby 
také vznikaly nové. A to se podařilo. 
Vzniklo tak setkání u vánočního stromu 
přátelství. Také jsem velmi potěšen, že 
se po velmi dlouhé době podařilo 
obnovit divadlo na Hostišové.  

Pokračování na str. 3 
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2 Ze zasedání zastupitelstva obce 

ZASTUPITELSTVO OBCE NA ZASEDÁNÍ DNE 
17. 6. 2010: 

 

1. Stanovy DSO Mikroregion Žídelná. Schválilo 
nové stanovy dobrovolného svazku obcí 
Odkanalizování mikroregionu Židelná. Nový název 
Mikroregion Žídelná, sídlo Lechotice 100, 768 52 
Míškovice u Holešova. 

2. MAS Moštěnka. Schválilo zapojení obce Hostišová 
do regionu místní akční skupiny Partnerství 
Moštěnka, o. s. Jde o občanské sdružení s cílem 
ochrany hodnot území, podpory rozvoje občanských 
iniciativ na místní a regionální úrovni, zvýšení 
ekonomické prosperity a kvality života, zabezpečení 
koordinovaného postupu členů při všestranném 
rozvoji území a soustředění sil a prostředků při 
prosazování záměrů přesahujících svým rozsahem 
a významem možnosti jednotlivých členů, včetně 
zajišťování příslušných finančních zdrojů. Dále se 
zastupitelstvo seznámilo s dokumentem Integrovaná 
strategie rozvoje MAS – Partnerství Moštěnka 2008  
- 2013 „My a svět“ a se Strategickým plánem 
Leader „Sedm statečných fiší pro Moštěnku“ pro 
období 2008 – 2013. Schválilo zástupce pro jednání 
s MAS – Partnerství Moštěnka o. s. starostu Milana 
Šestáka.  

3. Komunikace na Lhotku. Schválilo finanční 
příspěvek na nákup obalované směsi za účelem 
zaasfaltování děr na komunikaci mezi Hostišovou 
a Lhotkou. 

4. Přípojka VN. Projednalo návrh společnosti 
Fotovolt HZP s. r. o. o připojení fotovoltaické 
elektrárny k vysokému napětí. Ten počítá vedení 
elektrické přípojky po obecních pozemcích p. č. 
311/2, 311/3, 311/4, 378, 349 a 280/4 v délce cca 
650 m na základě smlouvy o pronájmu. Úhradou za 
tento nájem bude jednorázová investice, a to 
zbudování 150 m komunikace v šíři 4 m vedoucí ke 
sloupu vysokého napětí v hodnotě 1.300.000,- Kč.  
Přípojka bude vedena v zemi, částečně pod 
obrubníkem nové komunikace.  Nájem pozemků je 
navržen na dobu 20 – 25 let. Řízení pro položení 
elektrické přípojky je možné sloučit s řízením pro 
vybudování komunikace ke sloupu dle návrhu. 
Navrhovatel zajistí realizaci celého projektu do 
konce roku 2010. Zastupitelstvo rozhodne do 8. 7. 
2010. 

5. Regály do knihovny. Schválilo nákup 2 ks regálů 
do místní knihovny v hodnotě 1.198,- Kč. 

6. Dětský den. Letos bude Dětský den organizován 
formou výletu do zábavního parku Galaxie Zlín. 
Poté proběhne táborák na Strážné, zajistí I. Dort, V. 
Zapletal a D. Vojáček.  

ZASTUPITELSTVO OBCE NA ZASEDÁNÍ DNE 
15. 7. 2010: 

   

1. Pronájem pozemků. Schválilo záměr obce pronajmout 
část pozemků p. č. 311/2, 311/3, 311/4, 378, 349 a 280/4 
k. ú. Hostišová. Firma Fotovolt HZP s. r. o. zažádala 
o pronájem pozemků z důvodu uložení elektrické 
přípojky do komunikace na výše uvedených pozemcích. 
Přípojka má být vedena k fotovoltaické elektrárně. 

2. Počet členů zastupitelstva obce. Schválilo počet členů 
zastupitelstva pro další volební období na 7 členů. 

3. Přísedící soudci. Vzalo na vědomí žádost předsedy 
Okresního soudu ve Zlíně o zvolení přísedících soudců. 
Zájemci se mohou přihlásit na obci do 31. 7. 2010, zde 
obdrží podrobné informace. 

4. Příspěvek na plavecký výcvik. Schválilo příspěvek na 
plavecký výcvik na žádost ZŠ a MŠ Mysločovice ve 
výši 4.005,- Kč. Provozní náklady na žáka činí 445,- Kč, 
z Hostišové se plaveckého výcviku účastnilo 9 dětí. 

5. Kácení stromů. Schválilo žádost pana Josefa Jugievicze 
o pokácení stromů po předchozím souhlasu majitelky 
paní Jitky Bezové. Stromy budou pokáceny po 
vegetačním období. 

6. Nájemce obchodu. Schválilo změnu nájemce 
nebytových prostor – prodejny – v objektu domu č. p. 
100 na firmu DAMEST s. r. o. se sídlem Otrokovice, 
jednatel Petr Fojtách, Velký Ořechov. 

7. Majetek v kapli. Schválilo přijetí movitých věcí v kapli 
Navštívení Panny Marie dle inventurního soupisu do 
majetku obce. 

8. Prodej dříví. Schválilo žádost pana Víta Zapletala 
o prodej palivového dříví v lokalitě Sklenný zámek. 
Jedná se o 1 ks olše a 1 ks boru. Cena 80,- Kč za 
prostorový metr. 

9. Rozpočtové opatření. Schválilo úpravu rozpočtu 
týkající se především přijaté dotace na volby. 

10. Komponovaný hostišovský festival. Vzalo na vědomí 
oznámení o konání akce. Schválilo příspěvek na dětský 
koutek dle žádosti ve výši 1.500,- Kč. 
 

ZASTUPITELSTVO OBCE NA ZASEDÁNÍ DNE 
30. 8. 2010: 

   

1. Rozpočtové opatření. Schválilo návrh rozpočtového 
opatření č. 4/2010, které řeší problémy s nezaplacenými 
fakturami za inženýrské sítě v lokalitě Strážná 
vybudované firmou RM GAS. Prostředky byly 
přesunuty hlavně z oprav a udržování obce. 

2. Pronájem pozemků. Schválilo smlouvu o pronájmu 
pozemků p.č. 311/2, 311/3, 311/4, 378, 349 a 280/4 
v k.ú. Hostišová mezi obcí Hostišová a firmou Fotovolt 
HZP s. r. o.                                                                » 
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3 Slovo starosty 

3. Přísedící soudci. Schválilo žádosti o výkon funkce 
přísedících soudců Okresního soudu ve Zlíně všech 
tří zájemců: Jiří Kopp, Hostišová 60, Ing. Ivan Dort, 
Hostišová 49, Jiří Kopp ml., Hostišová 59. 

4. Příspěvek ZŠ a MŠ. Schválilo neinvestiční 
příspěvek na žáka ZŠ ve výši 6.700,- Kč, za 42 žáků 
celkem 281.400,- Kč. Schválilo neinvestiční 
příspěvek na žáka MŠ ve výši 9.100,- Kč, za 18 žáků 
celkem 163.800,- Kč. 

5. Prominutí poplatku. Neschválilo žádost pana 
Františka Veneného o prominutí místního poplatku za 

komunální odpad z rekreačního objektu. Obci výběr 
těchto poplatků ukládá zákon. Nelze prominout 
z důvodu malého využívání objektu. 

6. Prodej dříví. Vzalo na vědomí možnost odtěžení 
stromů na p. č. 378 a pověřilo starostu vyhlášením 
tohoto záměru. 

7. Pronájem pozemků. Vzalo na vědom žádost pana 
Tomáše Kutry o pronájem pozemků p. č. 311/6 
a 311/7 k zemědělskému využití a pověřilo starostu 
vyhlášením záměru obce o pronájmu těchto pozemků.

                                                                                                                                                                                                                

Pokračování ze str. 1 
 

Díky práci Zuzany Dortové a Dany Fryštacké vznikl 
dětský divadelní soubor. Obnovila se tradice besedy 
s důchodci, oslavy osvobození obce, oslavy Dne 
matek a vítání občánků. Nově vznikl i pěvecký 
soubor Bábinky, který pořádá zábavu důchodců. 
Skupina Hostband pořádá folkové koštování, o. s. 
Horizont společně se skauty z Holešova a s obcí 
Hostišová pořádá noční pochod Clay-Eva.  
Knihovna v obci díky obětavosti a úžasné organizaci 
Aleny Pakostové je jednou z nejlépe fungujících 
knihoven v kraji. V soutěži Vesnice roku 2008 
dostala Diplom za vzorné vedení knihovny. 
 Velkolepou událostí byl v roce 2007 sjezd rodáků 
obce. Naše kaplička má nový zvon. Nová Křížová 
cesta vznikla nad Hostišovou v krásné přírodě a je 
díky panu Olinu Vojáčkovi, paní Jarmile Moosové, 
panu Emilu Slámovi, panu Jiřímu Karlíkovi, o. s. 
Horizont a obci (díky všem občanům) místem urče-
ným ke ztišení, zamyšlení a duševnímu odpočinku. 
Společně se nám podařilo získat v soutěži Vesnice 
roku 2008 ve Zlínském kraji bílou stuhu a třetí místo. 
Líbí se mi soudružnost našich maminek, které se 
setkávají na KD. Obec finančně přispívá mladým 
rodinám na školku. Také údržba obce byla díky 
přístupu Václava Juřeny ml. ve velmi dobrém stavu. 
 
Co vše se podařilo opravit a vybudovat? 
 

Rekonstrukce sportovního areálu, knihovny 
a hasičské zbrojnice. Pro hasiče se podařilo zakoupit 
hasičské auto Avia, stříkačka, výzbroj pro zásahovou 
jednotku a krásný slavnostní prapor. Dále bylo 
vybudováno nové osvětlení jeviště pro divadlo 
a úprava sálu, opravila se také společenská místnost 
(peklo), vstup a WC na KD.  
Oprava místních komunikací, chodníků, 
kanalizačních sběračů a uličních vpustí, opěrné zdi. 
Je nutno říci, že bychom rádi opravili více, ale 
z finančních důvodů byly prováděny pouze ty opravy, 
které byly nezbytně nutné. Obec vybudovala 
inženýrské sítě na Strážné pro stavby RD. Byla 
provedena první etapa rekonstrukce místní 

komunikace a oprava prostranství v okolí kaple. 
Druhá etapa je ve fázi územního řízení. Domnívám 
se, že dokončením této rekonstrukce, která výrazně 
změní vzhled středu obce a okolí kaple, dojde ke 
zlepšení bezpečnosti a účelnosti tohoto prostranství. 
Ale hlavně pro nás pro všechny bude znamenat 
zkrášlení historického místa, které nám především 
slouží k častému setkávání.  
 
V čem vidím výjimečnost obce vůči našim 
občanům? 
 

Je to především v přístupu, postoji a snaze umožnit 
co nejlepší podmínky pro přirozený rozvoj zástavby 
se snahou zajistit v maximální možné míře finanční 
účast obce. V čem konkrétně výjimečnost? Tyto 
řádky píši na kopci Strážná s nádherným výhledem 
na obec a široké okolí. Porovnávám tedy, jak se 
chováme vůči občanům na Hostišové a jak se chovají 
v okolí. Někde prodají kus pole realitní společnosti, 
která tento pozemek zasíťuje a cena za 1m2 se 
pohybuje 850 – 1200 Kč za m2. Jinde tyto pozemky 
zasíťuje obec, rozpočítá náklady a s nulovým ziskem 
je pak prodává za 450 – 650 Kč za m2. Tento způsob 
řešení je mnohem snadnější. Ale pro koho? Pro 
občany určitě ne. Občan musí daleko více investovat 
(mnohdy se i zadlužit). Řešení na Hostišové? 
Zadlužila se obec. Zanechává sice novému 
zastupitelstvu neuhrazenou fakturu ve výši 1.000 000 
Kč, ale s tím, že s firmou RM GAS Hvozdná má 
sjednaný splátkový kalendář, což je pro obec velmi 
dobré. Obec nemusela jít do kontokorentu (do 
mínusu) na běžném účtu a nemusela ani sáhnout po 
daleko nevýhodnější variantě jako je úvěr. 
 

Čas odchodu 
 

Je krásný podzimní den – babí léto a je vidět hodně 
do dálky, je krásně, ale místy je i obláček. 
Přeji novému zastupitelstvu i novému starostovi nebo 
starostce krásné a jasné dny, i když budou obláčky 
a vím, že to nebudou mít jednoduché. 

Milan Šesták 
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4 Předvolební ohlédnutí  
 
 

PŘEDVOLEBNÍ OHLÉDNUTÍ 
 

Když před čtyřmi roky nastoupilo po volbách do 
vedení obce nové obecní zastupitelstvo, bylo 
utvořeno ze zástupců tří seskupení – Nestraníci 
(zvoleni byli Rudolf Karlík, Marta Koppová a Vít 
Zapletal), Sdružení občanských zájmů (zvoleni byli 
Milan Šesták, Miroslav Hořčica a Dušan Vojáček) 
a Vize 2010 (zvolen byl Josef Pala a když se v únoru 
2008 vzdal svého mandátu a totéž učinil další 
v pořadí Milan Kovář, v zastupitelstvu je vystřídal 
Ivan Dort). Podívejme se na uplynulé období optikou 
volebních programů jednotlivých seskupení 
a pokusme se zjistit, jak se jim volební program 
podařilo naplnit. 

Především je však třeba říci, že zástupci všech tří 
seskupení se hned na počátku dohodli, že pro obec je 
nejprospěšnější, když bude zastupitelstvo tvořit jeden 
pracovitý tým, jehož hlavním úkolem je spokojenost 
obyvatel Hostišové a její další rozvoj. Z tohoto 

hlediska byly také 
posuzovány body voleb-
ních programů a realiza-
ce se dostalo těm z nich, 
které byly z hlediska 

celku nejdůležitější a nejaktuálnější. Zastupitelstvo 
spolu s vedením – starostou Milanem Šestákem 
a-místostarostou Martou Koppovou dokázalo 
pracovat po celé čtyři roky bez zbytečných slovních 
šarvátek a nevraživostí. Na konci svého volebního 
období se mohou všichni bez obav podívat za sebe – 
pro obec a její obyvatele se vykonalo mnoho 
prospěšného a dobrého. Hostišová žije a vzkvétá. 
Díky nám všem, ale také díky našim zastupitelům. 

Jaké představy o své práci měli tedy zástupci 
Nestraníků? Ve volebním letáku můžeme najít šest 
základních bodů: 1) Chodníky-vjezdy; 2) Hřiště – 
sport. areál; 3) Opravy komunikací; 4) Vybudování 
nové komunikace Kulturní dům – „Dolňák“; 5) Péče 
o životní prostředí, vodní toky a odpadní vody; 6) 
Společenský život.  

Čtyři z šesti bodů bychom mohli považovat za plně 
nebo částečně splněné: Ad 1) splněno - byly 
vybudovány nové chodníky včetně vjezdů od č.p. 110 
po Kulturní dům; Ad 2) splněno - ve sportovním 
areálu se objevily prvky dětského hřiště (i když toto 
zařízení nyní již potřebuje důkladnou opravu), ostatní 
zařízení jsou udržována díky dobrovolníkům; Ad 3) 

splněno - byla postavena opěrná zeď u č.p. 38, 
opraveny kanály v komunikaci na Strážnou 
a nákladem 300 000 Kč opravena komunikace 
v místní části Písky; Ad 4 a 5) nesplněno - ani cesta 
na „Dolňák“, ani čistička odpadních vod se v tomto 
volebním období nerealizovala; Ad 6) splněno - 
společenský život byl zastupitelstvem podporován 
a nutno říci, že neunikl pozornosti ani komisi Vesnice 
roku v r. 2009, kdy za společenský život a spolkovou 
činnost dostala obec čestné uznání. 

O co se chtělo zasadit Sdružení občanských zájmů? 
V Hostišovských novinách č. 3 z r. 2005 formulovali 
svůj program v pěti bodech: 1) Dokončení sběrného 
dvora; 2) Pokračování realizace výstavby v lokalitě 
Strážná; 3) Dokončení vodní nádrže „Pepák“; 4) 
Prosazení celoroční údržby obce a oprav komunikací 
a chodníků; 5) Využití dotačních fondů EU k opravě 
kulturního domu a vytvoření Školicího a informač-
ního centra.  

Přestože byla jednotlivým bodům věnována nemalá 
energie, za plně nebo částečně splněné mohou být 
považovány jen dva, resp. tři z nich: Ad 1) nesplněno 
- sběrný dvůr je stále v provizorním prostoru za 
hasičskou zbrojnicí; Ad 2) splněno - lokalita Strážná 
ožívá – již tři domy téměř stojí a další se začínají 
stavět (nutno zdůraznit, že zastupitelstvo věnovalo 
velkou pozornost tomu, aby umožnilo stavět 
především lidem z Hostišové – je to dobrý příklad 
politiky, která myslí na budoucnost a nevyhání 
schopné mladé pryč do města); Ad 3) nesplněno – 
i když vodní nádrž „Pepák“ měla zpočátku hodně 
příznivců, čas ukázal, že zřídit vodní plochu dle 
platných předpisů je složitý a hlavně velmi nákladný 
úkol – zastupitelstvo právem věnovalo pozornost 
naléhavějším problémům; Ad 4) splněno - celoroční 
údržba obce byla k radosti nás všech na dobré úrovni 
a o opravách komunikací jsme se již zmínili 
u Nestraníků (viz jejich bod 3); Ad 5) nesplněno 
i splněno - na dotační tituly z EU naše obec bohužel 
nedosáhla (malá obce je v obrovské nevýhodě proti 
městu, kde se spletitou dotační problematikou 
zabývají placené týmy odborníků), přesto na dotacích 
ze státních a krajských zdrojů obdržela obec přibližně 
1 925 000 Kč – největším úspěchem celého 
zastupitelstva a občanů Hostišové bylo získání bílé 
stuhy v soutěži Vesnice roku 2008, které přineslo cca 
1,5 miliónu z celkové dotační částky.                         » 

 

  VŠÍMÁME SI 
 

Cesta na Lhotku se do 
zimy dočká opravy. 
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5 Předvolební ohlédnutí  

Vize 2010 shrnula svůj volební program do čtyř 
bodů: 1) Strategický plán rozvoje obce; 2) Více peněz 
do obecního rozpočtu; 3) Péče o seniory a mládež; 4) 
Podpora spolků a péče o památky.  
 

Ad 1) splněno – strategický plán obce je důležitý 
dokument, který koresponduje s názvem tohoto 
volebního seskupení – určuje jakousi vizi dalšího 
rozvoje obce, určuje směr, kterým se vývoj obce bude 
ubírat v nejbližších letech – a takový dokument 
zastupitelstvo v letošním roce skutečně schválilo – 
určitě to bude významná inspirace pro nové členy 
vedení obce po volbách; Ad 2) splněno – ale jistě je 
to úspěch celého, dobře pracujícího zastupitelstva 
(viz bod 5 Sdružení občanských zájmů); Ad 3) 
splněno, ale – senioři na Hostišové projevili 
neuvěřitelnou akceschopnost a pečují o sebe s velkou 
vervou sami – mají vlastní pěvecký spolek a pořádají 
výborné akce, ať už sami, nebo ve spolupráci 
s výborně pracující místní knihovnou, resp. 
knihovnicí. Co se týče mládeže, to vždy závisí na 
schopných vedoucích – v současnosti pracuje výtečně 
dětský divadelní soubor a má plnou podporu 
zastupitelstva – bylo pořízeno osvětlení, závěsy do 
sálu a nový horizont na jevišti, díky nadšenému 
vedoucímu mohou také sportovat naše děti – fotbal, 
hokej, ping-pong, ale mladí hasiči na svého 
obětavého vedoucího v současné době teprve čekají; 
Ad 4) splněno – spolkům se v naší obci daří dobře 
(viz čestné uznání ze soutěže Vesnice roku 2009 
a-památkám je věnována také patřičná péče – bylo 
zvelebeno okolí kaple a kaple také dostala nový zvon 
„Maria“. Ke kulturním zajímavostem můžeme přidat 
také Křížovou cestu, která byla před rokem 
instalována na okraj lesa nad obcí. Nejen pro 
návštěvníky mohou být zajímavé informační tabule                                   

u „zabitého ševca“ a nově u č.p. 19. Je také třeba 
připomenout, že obec v roce 2008 přijala pamětní 
plaketu „Péče o válečné hroby“ od Ministerstva 
obrany ČR a v letošním roce ji má dle mých 
informací obdržet opět.  
Co říci závěrem? Práce zastupitelstva se až nápadně 
podobá práci na domě – sotva spravíte střechu, 
musíte natírat okna, pak spravit fasádu, opravit plot, 
předláždit chodník, opravit topení, vyměnit podlahy, 
rekonstruovat koupelnu – a když se chystáme trochu 
si odpočinout, už se zase hlásí střecha a tak to jde 
pořád dokola. Také práce zastupitelstva obce je nikdy 
nekončící úsilí, kde se mnohé podaří, ale čas přináší 
stále nové problémy a podněty, které je třeba řešit, 
přitom je třeba dodržovat platné zákony, pečovat 
o životní prostředí, udržovat v dobrých sousedských 
vztazích obyvatele obce, trpělivě vysvětlovat, když 
někdo nedokáže pochopit, že uvolněná kachlička 
právě před jeho domem není z hlediska obce tou 
nejdůležitější věcí, kterou je třeba neprodleně řešit.  

Zastupitelstvo, které naši obec řídilo od roku 2006, 
má za sebou mnoho práce a řadu úspěchů. Taky má 
za sebou několik věcí, které se nevydařily podle 
jejich představ, ale to se stává každému, kdo se 
o něco snaží. Však to říká lidové úsloví – jen ten, kdo 
nedělá nic, taky nic nepokazí. Chci poděkovat těm 
„sedmi statečným“, že se o nás celou tu dobu 
starali, jak jim síly a schopnosti stačily.  Nyní 
přichází čas, kdy se vedení obce ujme nový tým. 
A protože jsem optimista, zase se mi chce věřit 
(a doufám v to), že i u nového zastupitelstva bude 
základní pracovní metodou spolupráce a hlavním 
a nejdůležitějším cílem spokojenost všech obyvatel 
Hostišové a zdárný rozvoj celé obce.  

Michal Mynář 

VOLBY DO ZASTUPITELSTVA OBCE HOSTIŠOVÁ 2010 
 
Datum a čas konání:  pátek 15. 10. 2010 od 14.00 do 22.00 hodin  
 sobota 16. 10. 2010 od 8.00 do 14.00 hodin  
Volební místnost:  zasedací místnost OÚ, Hostišová 100  
 
Způsob hlasování: 
1. Volím jednu volební stranu – označím křížkem ve čtverečku v záhlaví sloupce před názvem volební 
strany. Tím je dán hlas prvním sedmi kandidátům této volební strany. 
2. Volím konkrétní kandidáty -  označím křížkem ve čtverečku před jmény kandidátů, maximálně však 
sedmi, napříč volebními stranami. 
3. Volím jednu volební stranu a kandidáty z druhé volební strany – kombinace předešlých způsobů. 
Z označené volební strany je dán hlas podle pořadí na hlasovacím lístku pouze tolika kandidátům, kolik 
zbývá do počtu 7.  



 
 
 
 

Hostišovské noviny 
 

6 Volby do zastupitelstva obce  

 

NESPALUJME 
ODPAD 
DOMA!  

Sdružení politické strany Unie svobody – Demokratická unie 
a nezávislých kandidátů 

 
KANDIDÁTI:  
 
1. Ivan Dort, 63 let 
2. Milan Kovář, 38 let 
3. Pavel Vyoral, 32 let 
4. Zuzana Dortová, 45 let 
5. Jana Dřímalová, 37 let 
6. František Vlček, 49 let 
7. Alena Jurčíková, 20 let 
8. Ivana Cieslarová, 31 let  
 
Vážení spoluobčané, 

opět jsou před námi, po čtyřech letech, volby do 
obecního zastupitelstva. O vaši přízeň se letos uchází 
17 sousedek a sousedů, sdružených na dvou 
kandidátkách. Na vás pak bude, abyste z nich vybrali 
7 těch, kteří budou další čtyři roky zodpovědní za 
chod naší obce. 

Je třeba říci, že to pro ně bude úkol nikterak lehký. 
Téměř veškerá činnost v obci stojí a padá 
s množstvím peněz, které má zastupitelstvo 
k dispozici. V loňském roce poklesly příjmy 
obecního rozpočtu oproti roku 2008 přibližně o 10%. 
Letos se, díky pokračující krizi veřejných rozpočtů, 
dá očekávat další pokles. Za takovéto situace, kdy 
značnou část peněz odčerpávají povinné výdaje, na 
zvelebovací akce již mnoho peněz nezbývá.  Na 
zvolených zastupitelích pak bude, jak se s tímto 
problémem vypořádají.  

V uplynulých dvou volebních obdobích byly 
založeny poměrně ambiciózní plány rozvoje obce. 
Ty vyplynuly z tehdejší finanční situace – především 
z daňových výnosů, dostupných dotací a výsledku 
v soutěži „Vesnice roku“. Některé byly realizovány, 
jiné zůstaly rozpracované. Ty bude nutno 
přehodnotit a pro nejméně první dva následující roky 
přibrzdit. Obecně lze říci, že tyto dva roky budou pro 
obec spíše udržovací, než rozvojové. To ale 
neznamená, že nebude nutné pružně reagovat na 
situace a příležitosti, které nám každodenní život 
přinese. Krize nepotrvá věčně a jednou pomine. Pak 
musíme být připraveni, bez zbytečného odkladu, 
realizovat předem připravené projekty. 

Z tohoto pohledu považujeme pro nadcházející 

volební období za důležité: 

1. Přehodnotit stávající strategický plán rozvoje 

obce a vypracovat nový – střednědobý 
i dlouhodobý. K tomu hodláme využít názorů 

všech občanů, kteří o přispění projeví zájem. 

2. Dokončit infrastrukturu lokality Strážná 

a zahájit, v souladu s platným územním plánem, 
rozvoj dalších lokalit pro bydlení.  

3. Vypracovat plán odkanalizování obce. Klíčové 
bude rozhodnutí o způsobu jeho provedení.  

Důležitá bude osoba starosty a místostarosty. Někteří 
v získání těchto funkcí mohou spatřovat získání 

prestiže, jiní jistý zdroj příjmu. Já v nich však vidím 
především obrovskou zodpovědnost a spoustu práce, 

zvláště zde na vesnici, kdy tito funkcionáři nemají 
k dispozici štáb podpůrného personálu – jen a pouze 

ostatní zastupitele a případné dobrovolné pomocníky 
z vašich řad. Za sebe mohu prohlásit s plnou 
odpovědností, že po těchto, veskrze nevděčných 

funkcích, nikterak neprahnu. Z potřeby získání 
prestiže jsem již vyrostl a finančně jsem též zajištěn. 

Cítím však potřebu, stejně jako i ostatní kandidáti 
našeho sdružení, přispět svými vědomostmi 

a schopnostmi k tomu, aby se nám všem zde i nadále 
žilo dobře.  

Rozhodující odpovědnost spočívá na vás, voličích. 
Na vás bude, posoudit jednotlivé kandidáty. Ti by 

však měli být zvažováni nikoliv podle toho, jak je 
který komu sympatický nebo kdo je s kým v rodině, 
ale podle toho, jak je kdo, podle vašeho přesvědčení, 
schopen budoucí úkoly nejlépe zvládnout. Jsem 

přesvědčen, že se mezi všemi kandidáty, (a to nejen 
z naší kandidátky) nesoucími svou kůži na trh 

s dobrou vůlí prospět obci co nejvíce, takoví nalézají 
a že lze těch sedm statečných vybrat. A čím více vás 

k volbám přijde, 
tím bude jejich 
mandát výraznější. 
 

Ivan Dort 
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7 Volby do zastupitelstva obce  

 NESPALUJME 
ODPAD 
DOMA!  

KDU-ČSL s podporou NESTRANÍKŮ 
 
Vážení občané obce Hostišová,  

představujeme vám kandidátku strany KDU-ČSL 
s podporou nestraníků. Tato kandidátka se bude ucházet 
o Vaši přízeň v komunálních volbách v roce 2010, které 
proběhnou ve dnech 15. a 16. října 2010. 
 

1. Marta Koppová     50 let, pracovnice kontroly,  

 nyní místostarostka obce 

2. Radim Pospíšil      29 let, IT technik 

3. Renata Beňačková 43 let, zdravotní sestra 

4. Václav Pospíšil     58 let, dělník 

5. Rudolf Karlík         51 let, prodavač 
6. Jiří Němec               37 let, živnostník 

7. Petr Zapletal          46 let, dělník  
 

 

V naší obci se v minulosti lépe osvědčila spolupráce 
napříč kandidátkami než zbytečné rozbroje. Čas 
vymezený 4-letým volebním obdobím je příliš krátký 
na to, abychom ho zbytečně ztráceli vzájemným 
hašteřením. Naši kandidáti jsou proto připraveni bez 
vzájemné rivality pracovat ve prospěch obce a jejích 
obyvatel. 
 

NÁŠ VOLEBNÍ PROGRAM 

1. Veřejné prostranství Nedbálkovo 

Jedná se o prostranství ve středu obce – u křižovatky ke 
KD, kde dříve stával dům pani Nedbálkové. Dům 
i s pozemkem v minulosti obec vykoupila. Zde bychom 
chtěli postavit dřevěnou víceúčelovou budovu (sklad), 
kde bude uloženo nářadí a technika obce. Prostor bude 
sloužit jako složiště posypového materiálu a bude 
k dispozici i občanům obce. Celé prostranství bude 
osázeno vhodnou doprovodnou zelení. 
 

2. II. fáze prostranství okolí kaple 

Úprava prostranství okolí kaple byla rozdělena do dvou 
fází. První již proběhla a občané se mohou přesvědčit, 
že zde vzniklo opravdu důstojné místo setkávání. 

2. fáze zahrnuje posunutí opěrné zdi, zvětšení prostoru 
u kaple a posunutí komunikace, která vede z dolního 
konce. Tento projekt považujeme za správný a rádi ho 
podpoříme. 

3. Oprava komunikace mezi Lhotkou a Hosti-
šovou 

Tato komunikace je hojně využívána všemi občany 
naší obce. V dnešní době se již podobá 
tankodromu, proto jistě všichni přivítají její opravu. 
 

4. Oprava hasičské zbrojnice 

Hasiči mají v naší obci dlouholetou tradici. Budova 
hasičské zbrojnice se po celé roky udržovala 
v provozuschopném stavu. V současné době je zde 
umístěna i knihovna, hojně navštěvovaná našimi 
občany. Rádi bychom budovu zateplili a provedli 
výměnu oken a dveří. Tím značně snížíme náklady 
na vytápění. Budova je vytápěna elektrickými 
akumulačními kamny. 
 

5. Údržba a úklid obce 

V současné době obec nemá žádného zaměstnance, 
který by pečoval o pořádek v obci. Chtěli bychom 
tuto možnost nabídnout nezaměstnaným v naší 
obci. 
 

6. Podpora spolků, dodržování tradic 

Rádi budeme pokračovat ve spolupráci se všemi 
spolky a občanskými sdruženími v obci. Tato 
spolupráce je na velmi dobré úrovni a velmi si toho 
vážíme. Ve spolupráci s našimi spolky budeme 
dbát na dodržování tradic. 
 

7. Veřejná zeleň, soužití s přírodou 

K naší obci neodmyslitelně patří zeleň. Ať už se 
jedná o zeleň v obci nebo o krásnou přírodu, která 
naši obec obklopuje. Je nutné, abychom si přírody 
vážili a pečovali o ni. 

Vážení občané, náš program je rozsáhlý a hlavně 
finančně náročný. Budeme se ho snažit s pomocí 
dotací v tomto období uskutečnit. 

Pokud vás náš program oslovil, budeme rádi, když 
nám vyslovíte důvěru a dáte hlas našim 
kandidátům. 
Děkujeme za vaši 
přízeň a podporu. 

Marta Koppová 
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8 Nález, Hasičská sout ěž 

 

NESPALUJME 
ODPAD 
DOMA!  

Na přelomu prázdnin byly nalezeny 
Dušanem Vojáčkem při hloubení základů 
pro oplocení střepy keramiky. Střepy byly 
natolik zajímavé, že byl povolán Mgr. Ivan 
Čižmář z Ústavu archeologie a památkové 
péče Brno - pobočka Zlín. 
 

Zpráva Úapp – Mgr. Ivan Čižmář 
 

V měsíci srpnu byl proveden během odkopů 
svahu pro oplocení u domu č.p. 43 záchranný 
archeologický výzkum.  Během stavby bylo 
strženo větší množství zeminy a rozrušeno 
propálené souvrství s množstvím keramiky. 
Po příjezdu na místo byla v horních vrstvách 
nejprve zachycena kamenná zídka mladšího 
datování (18. – 19. století). Po začištění 
terénní situace byl pod zídkou 
zdokumentován profil, který obsahoval 
propálené cca 1 m vysoké souvrství. 
Z výzkumu vyšlo najevo, že se jedná patrně 
o hospodářskou usedlost, která lehla popelem 
někdy v průběhu 16. – 17. století. Kromě 
keramiky byl v propálených vrstvách nalezen 
také větší soubor železných předmětů, které 
patřily patrně k výbavě stavení (petlice, háky, 
kruhy). V cca 1 m hloubce byla zachycena 
tenká 1-2 cm tenká hliněná krusta (udusaná 
podlaha), po jejímž rozebrání byly odkryty 
dva zahloubené objekty obsahující keramiku 
z 16. století. Za pozornost rozhodně stojí 
nález několika torz keramických nádob 
a celého rádélkem zdobeného kahanu 
s dvěma otvory pro zavěšení. 

Vít Zapletal 
 

 

Fotografie nalezeného kahanu 

Hasičská soutěž 
 

Poslední prázdninová neděle patřila jako každý rok naší 
hasičské soutěži. Od rána 29. srpna se chystala technika, 
připravovalo občerstvení a dolaďovaly další drobnosti. 
Zapůjčená technika nás sice trošku pozlobila, když od třetí 
hodiny odpolední přestala fungovat časomíra, ale během 
hodinové přestávky bylo vše opraveno a soutěž tak mohla 
pokračovat. 
 

Soutěž začala jako vždy nástupem soutěžících, letos se 
přijelo zúčastnit 10 družstev mužů a 6 družstev žen.  
Přibližně ve 14:30 odstartovalo první družstvo  - domácí 
ženský tým. Našim děvčatům se útok na domácí půdě vydařil 
a s časem 19,96 se tak mohly radovat z 1. místa. Domácí 
muži také předvedli krásný útok a umístili se v konečném 
pořadí na 3. příčce s časem 16,46. 
 

Pro vítěze byly nachystány jak finanční odměny, tak krásné 
poháry. Velký dík patří všem sponzorům a všem 
pomocníkům, kteří se na pohárové soutěži podíleli. 
 

MUŽI 
Pořadí Družstvo Okres Čas 

1 Vrbětice "B" ZL 16,15 
2 Zahnašovice KM 16,24 
3 Hostišová ZL 16,46 
4 Tučapy KM 18,04 
5 Ludslavice KM 18,58 
6 Komárov ZL 20,12 
7 Louky ZL 20,40 
8 Lidečko VS 26,02 
9 Pozděchov VS N 

10 Sazovice ZL N 
 

ŽENY 
Pořadí Družstvo Okres Čas 

1 Hostišová ZL 19,96 
2 Tučapy KM 22,95 
3 Rychlov KM 23,27 
4 Komárov ZL 29,98 
5 Tečovice ZL 31,62 
6 Zahnašovice ZL N 

  

Soutěží na Hostišové skončila pro naše hasiče a hasičky 
letošní sezóna. Holky odjezdily celkem 13 závodů a zaměřily 
se hlavně na soutěže v blíz-
kém okolí. Na hasičské 
zbrojnici tak přibyly 4 
poháry za 1. místa, 4 poháry 
za 2. místa a 4 poháry za » 
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9 Události v  obraze , básně 

3. místa. Muži se zúčastnili 6 
soutěží, z nichž v Sazovicích 
a Loukách vyhráli 1. místo 
naši „staří páni“ v soutěži 
mužů nad 35 let. 
 

K činnosti hasičů neodmysli-
telně patří i podílení se na 
organizaci kulturních a spo-
lečenských akcích v obci, 
sběr železa či údržba 
výstroje a výzbroje. V průbě-
hu roku bylo potřeba doplnit 
sportovní výzbroj hasičů 
o novou savici, jednu hadici 

B, dvě hadice C, děvčatům se pořídily 
nové dresy a díky finančnímu 
příspěvku firmy Drahomíra Veneného 
byly zakoupeny nové přilby.  
 

Na konci roku proběhne Valná 
hromada, na které členové hasičského 
sboru Hostišová za přítomnosti hostů 
z okolních hasičských sborů zhodnotí 
činnost a hospodaření v uplynulém 
roce a nastíní úkoly do dalšího roku. 
Schůze se bude konat v neděli 12. 
prosince. 

Hana Pospíšilová 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Křesťanská neděle 
 

Sváteční  ráno nedělní, 
slunéčko zářivé, modré nebe, 

poslouchej zvony kostelní 
volají z dáli na Tebe. 

 

V chrámovém tichu pokojném, 
pokorně oči zdvíhej k Bohu 
a v každém slově důstojném, 

poznávej klid a něhu. 
 

Zalistuj svědomím, 
očisti svého ducha, 

odcházej s vědomím, 
vždyť On mi naslouchá. 

 

Duchovní číši do dna vypitou, 
s beránkem zažehnej hlad, 
čistou máš duši, obmytou, 
zahnal jsi vnitřní chlad. 

 

Teď tuto možnost máš, 
začít den s Bohem, 

věř, že dřív rozpoznáš, 
kdo mluví, jakým slovem. 

 

Když skončí pobožnost 
rozluč se  slovami, 

projev svou nábožnost, 
„pokoj Boží mezi námi“. 

 

Podáním ruky pečetíš, 
upřímnost svého slova, 
v neděli se zase vrátíš, 
posilnit ducha znova. 

 
* * * 

 
Sen 

 
Pochmurným ránem začíná den, 
pamětí bloudím, jaký to byl sen? 

Něha, či jenom porozumění, 
nebo dvou srdcí akord souznění? 

 

Snad obojí v tu tichou chvíli, 
byť trvala by nekonečnou míli, 

spočinula v dlani dlaň, 
ne, to nemůže být smutku daň. 

 

V srdci otevřely se vrátka, 
ale skutečnost byla krátká, 

okamžik citu plný ten, 
krásný, jak může být jen sen. 

 
Karel Nedbálekm 

Slavnostní vítání občánků 22. srpna 2010. (foto M. Žaludek) 

Dne 19. září 2010 byla za přítomnosti asi 30 shromážděných odhalena 
pamětní deska, která připomíná nelehký osud rodiny pana Antonína 
Vojáčka z č. p. 19.                                                             (foto R. Karlík) 
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NESPALUJME ODPAD DOMA 
 

Domácnosti jsou ve znečišťování 

ovzduší hned za automobilovou 

dopravou. Domácí kotelny přispívají 

stále větší měrou k nárůstu rakoviny, 

srdečních a dýchacích onemocnění. 

Čistota ovzduší je v zimním období 

stejná nebo dokonce horší než 

v průmyslových oblastech. Proto záleží 

na každém z nás, kolik jedů vypustíme 

do vzduchu.  
 

Pálením odpadu poškozujete nejvíce 

sami sebe, své děti, ale také nejbližší 

okolí. Na jedy ze vzduchu jsou citlivější 

děti, těhotné ženy, starší osoby a lidé 

trpící astmatickým či jiným respiračním 

onemocněním. Mějme k nim ohled. 

 

Víte že… 
 

� pálením starých palet, dřeva z demolice, rozbitého nábytku 

nebo natřených prken či chemicky ošetřeného dřeva 

vyprodukujete asi 50 – 500krát více dioxinů než při topení 

čistým palivovým dřívím? Starý nábytek je vhodnější dát či 

prodat do bazaru. 
 

� spalováním celobarevných letáků a časopisů se do ovzduší 

mohou uvolnit těžké kovy z barev, které způsobují vrozené 

vady a rakovinu? Letáky a časopisy patří do tříděného sběru – 

do kontejneru na papír. Nálepkou na schránce se můžete bránit 

proti vhazování reklamních letáků do schránky. 
 

� nebezpečné odpady (jako jsou baterie, barvy, léky) 

spalováním nezničíte, ale jedovaté látky, které obsahují, se 

dostanou do vzduchu a následně do půdy? Sběr nebezpečného 

odpadu organizuje obec dvakrát ročně. 
 

� spalováním pneumatik vznikají polyaromatické uhlovodíky 

a další jedovaté látky? 

 

 

 

 

 

Druh odpadu Co vzniká jeho spálením Jak působí na zdraví 

PVC, palety, dřevo z demolic, 
rozbitý nábytek, chemicky 
ošetřené dřevo, dřevotříska, 
nápojové kartony 

dioxiny, furany a další 
chlororganické látky 

rakovinotvorné, dlouhodobé působení vede 
k poškození imunitního a nervového 
systému, změnám hormonálního systému 
(zejména štítné žlázy) a reprodukčních 
funkcí, dlouhodobě se hromadí v těle 

PVC fosgen 
vysoké koncentrace: poleptání plic a smrt; 
nižší koncentrace: nemoci dýchacích cest 

plasty ftaláty 
poškozují ledviny a játra, způsobují vrozené 
vady, některé jsou rakovinotvorné 

polypropylen (PP), polyetylen 
(PE), PET, pryž (guma) 

polycyklické aromatické 
uhlovodíky (PAU) 

obsaženy hlavně v tmavém kouři a sazích, 
rakovinotvorné, toxické a mutagenní 
vlastnosti, dlouhodobě se hromadí v těle 

dřevotříska, koberce, tapety 
formaldehyd a další 
aldehydy 

rakovinotvorné a mutagenní účinky, drážní 
oči a plíce, působí alergie 

polystyren (PS) styren 

rakovinotvorný, ve vyšších koncentracích 
poškozuje oči a sliznice, dlouhodobé 
vystavení jeho vlivu ovlivňuje nervový systém 
a způsobuje bolesti hlavy, únavu, slabost 
a deprese 

celobarevné letáky a časopisy, 
nápojové kartony (tetrapak) 

těžké kovy 
toxické, do různé míry rakovinotvorné, 
mohou způsobovat vrozené vady 

pryž (guma) oxidy síry 
dráždí dýchací cesty, ve vyšších 
koncentracích způsobují poškození plic 

plasty, listí, tráva oxid uhelnatý jedovatý, váže se na krevní hemoglobin 

umělé textilie 
čpavek 

dráždí oči, sliznice nosu, působí nevolnosti 
a bolesti hlavy 

kyanovodík 
škrábání v krku, zarudnutí spojivek, bolesti 
hlavy a závratě 

Jaké škodliviny při domácím spalování odpadů vznikají? 
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Podle zákonů je pálení odpadu v domácnostech 
zakázáno. Podle zákona o odpadech (č. 185/2001 
Sb.) jsou fyzické osoby povinny nakládat s odpadem 
podle systému stanoveného obcí. Obce musí zajistit 
pro své obyvatele systém sběru nebezpečných odpadů 
a dle svých možností i třídění komunálního odpadu. 
Podle zákona o ovzduší (č. 86/2002 Sb.) jsou fyzické 
osoby povinny jako palivo pro ohniště, grily a krby 
používat pouze dřevěné uhlí, čisté dřevo, suché 
rostlinné materiály nebo plynné palivo, předepsané 
výrobcem. Obec může podmínky spalování zpřísnit 
vlastní vyhláškou. Může například zakázat spalování 
listí a trávy. 
 

 
 

Ve vašem lokálním topeništi nikdy nedosáhnete 
takových podmínek pro spalování, aby byly 
rozloženy nebezpečné chemické látky. Spalovny 
odpadu spalují odpad při teplotě až 1800 oC a je 
přiváděno velké množství kyslíku k tomu, aby se 
rozložily jedovaté složky. Následně se ještě odstraňují 
škodliviny z kouře a s popelem po takovém spalování 
je nakládáno podle zákona jako s nebezpečným 
odpadem. 
Domácí kamna, krby a kotle nelze vybavit drahou 
technologií na čištění spalin. Můžeme říci, že 
spalování odpadu doma vždy doprovází emise 
jedovatých škodlivin do ovzduší, dokonce i když je 
spalován „bezpečný“ nebo „čistý“ materiál. 
Zauvažujme tedy, než škrtneme zápalkou, kolik jedů 
se chystáme vypustit do vzduchu. 
Zdravá osoba netrpí bezprostředně zjevnými důsledky 
spalování domovního odpadu, časem se však mohou 
rozvinout nemoci následkem dlouholeté inhalace. 
Chronická onemocnění a většina druhů rakoviny se 
vyvíjejí více než 20 let.   

Jak pomoci k čistému prostředí? 
� Třiďte odpad, nepalte jej! 

 

� Nejlépe je odpad nevytvářet! Myslete na to již 
při nákupu. Omezte spotřebu zboží na jedno 
použití a ujistěte se, že to, co kupujete, lze 
opravit, znovu naplnit nebo recyklovat. 

 

� Používejte do kamen pouze schválené palivo! 
Pálíte-li dřevo, dbejte na to, aby bylo řádně 
vyschlé. S jeho vlhkostí klesá výhřevnost 
a rostou emise škodlivin. Dřevo vyschne za dvě 
zimy. Nespalujte chemicky ošetřené dřevo.  

 

� Máte-li zahradu, kompostujte! Biologicky 
rozložitelný odpad (rostlinný odpad z kuchyně, 
tráva, listí a další odpady ze zahrady) odkládejte 
na zahradě na kompost. Získáte živiny pro půdu, 
snížíte množství odpadu. Ušetříte i za nákup 
zeminy v zahradnictví. 

 

� Zvažte možnosti ekologického vytápění! 
Z možných variant se nabízí solární panely, 
tepelná čerpadla apod. 

 

� Darujte nepotřebné věci (oblečení, hračky, 
nábytek) příbuzným, známým či charitativním 
organizacím. Knihy a časopisy odneste do 
antikvariátu, ale můžete je nabídnout i dětským 
domovům, knihovnám a dalším institucím. 

 

� Popel z kamen, pokud jste pálili něco jiného než 
čisté suché dřevo, může obsahovat poměrně 
hodně toxických látek. Proto ho nepoužívejte na 
zahradě. 

 

� Nezapomeňte na stromy! Koruna stromu zachytí 
desetkrát více prachu než stejná plocha trávníku. 

 
                   

Zpracováno dle propagačních materiálů Odboru 
životního prostředí a zemědělství 

 Magistrátu města Zlína      
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Baraničář 
 

Přišli jsme na besedu, nechybělo kafe, stopečka (košt) 

slivovice ani sklenička kuřátek (hřibů) naložených 

v octovém nálevu. A hlavně dobrá nálada a povídání 

nejen o hřibech. Stréc Zdeňa Fryštacký má i krásnou 

sbírku motýlů a chystá se vytvořit další sbírku, 

tentokrát to budou kudly, ale na ty do lesa nechodí.  
 

 
 

Odkdy chodíte do lesa na hřiby? 
Zhruba od osmi roků. Mama mě jako kluka posílala 
do lesa pro hřiby na polívku. Tata byl baraničář 
a hřiby mě aj mého bratra naučil hledat on. Odjakživa 
zme zbírali praváky, správně hřib dubové a smrkové, 
pak kováře, který když  rozkraješ sou do modra, pak 
kuřátka, janky, baranice. Kuřátka a janci na moc roků 
zmizeli, když ve Zléně kouřil komín. Popílek padal 
až sem, to si lidi ani neuvědomovali. Ale teď se zase 
janci aj kuřátka objevují. 
 

Prozradíte nám něco 
o baranicách? 
Můj tata mně ukázal místa, 
kde rostou baranice. Před 
rodinou je trhám, ale před 
cizíma až na výjimky ne. 

Dřív sem míval 23 míst, teď už enem 12. Les se 
mění. Říká se, že baranica roste na jednom místě až 
sto roků. Do roka na jednom místě může vyrůst až 
dvakrát. Já si je nechávám dorůst, když sou malé, 
nesbírám je. Letos sem ich našel dvaadvacet. Druh 
baranice, která se menuje oříš, roste ve smíšeném 
lese, třeba pod lípou nebo v agátí. Jiný druh, kotrč 
kadeřavý, roste čistě u bora, nikde jinde. Kdysi, když 
zme jako kluci byli v lesi, Slávek Zámorské našel 
baranicu a ptal se mě, co to je. Já ze srandy, že to je 
jedovatina. On vzal klacek a rozmlátil ju… Oba si to 
dodnes pamatujem. 

Jak daleko v lese chodíte? 
Moc daleko ne. Chodím do svého revíru, ten mám 
rozdělené na tři díly, najednou už bych to nezvládl. 
Chodím do Chumska doleva, taky na Hřebeň, do 
Rackové až nechodím a na Zbožákách sem byl snad 
dvakrát.  
 

Proč chodíte do lesa? 
Za prvé protože su myslivec a hlavně bych bez lesa 
nebyl. Je to můj koníček už odmalička. Chodím do 
lesa třikrát až čtyřikrát do tédňa, i v zimě. Beru si 
svačinu – šest kósků chleba a šest kósků špeku. Mám 
s sebou aj pleskačku, ale dyž nikeho nepotkám, 
nenačnu ju. V lese vidím všechno – srnky aj 
s malinkýma, nádherný daňky s parohama jak hrom, 
lišky, když vyvedó mladé a aj divočáky. Jednou sem 
ich viděl asi osum, neslyšel sem nic, nepraskla ani 
halóska, tak potichu šli.  Moja říká, že pré su závislé. 
Na lese. 
 

Máte nějaký nejlepší úlovek nebo nejzajímavější 
hřib? 
Pro mě není nic vzácné, najdu všechno. Záleží na 
tom, jak rostou. Do stovky počétám a pak už ne. 
Každé nemože byt hřibařem. Já idu a automaticky ty 
hřiby vidím, mám vycvičené oko. Nekdy hledám aj 
iné věci, našel sem už moře klíčů a aj nejaké ty 
naušnice.  
 

Co s tím množstvím hřibů děláte? 
Suším je, mám dvě sušičky, keré furt jedou… Pak je 
zavařuju – hodinu povařím, scedím a dám do 
připraveného studeného nálevu a hřiby pak nejsou 
„slizké“. Při zpracování dělám zásadně směsky hřibů.  
 

Co váš krásný zvyk podělit Hostišovjáky hřibama 
před Vánoci? 
Dělám to už ze třicet roků určitě, mám aj seznam. 
Vždycky vysypeme všecky sklénky se sušenýma 
hřibama do dětské vaničky, promícháme a pak 
plníme. Já nebo moja je pak rozvážíme a to víte, 
nekdy je to náročné… 
Mnoho krásných dní 
v lese i na Hostišové  

přeje Dáša 
Mynářová. 

 

VŠÍMÁME SI 
 

Mysločovická farnost 
má nového faráře p. 
Františka Krále. 
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Zájezd Hostišovjáků od 5. července do 10. července 2010 
 

Zájezd do Českého Švýcarska pořádali příznivci 
z Hostišové pod vedením paní Hubíkové. Jel nový 
a klimatizovaný autobus, řízený fa. Zdeňkem 
Hubíkem. Odjíždělo se v pondělí ráno 5. července 
2010, hned po pouti ve Lhotce. Počasí nám přeje 
a autobus je naplněn do posledního místečka. Na 
místě ubytování jsme kolem 17. hodiny a to 
s menšími zastávkami na oběd atd. 
 

Po ubytování v ubytovně Hubertus v obci Doubice se 
šlo po večeři na prohlídku okolí. Jaké bylo pro nás 
překvapení, že u Staré hospody je venku přírodní 
muzeum. Kdo sem do okolí zavítá, nesmí si nechat 
ujít a zhlédnout tuto atrakci. 
 

 
 

Na druhý den ráno nám drobně prší a venku už čeká 
objednaný průvodce. Chceme jít na Pravčickou 
bránu. Z parkoviště Mezní Louka se dáváme směr 
Pravčická brána, ale asi po půl kilometru začíná dost 
pršet, tak se vracíme k autobusu. Nezbývá než se 
vrátit zpět nebo upravit program zájezdu. Nakonec 
jedeme do Hřenska, kde čekáme na jednu rodinku, 
která se od nás odtrhla a šla v tom dešti sama. Tento 
den jsme promočeni, ale vše si vynahrazujeme druhý 
den. Opět nás ráno vyčkává druhý průvodce, který 
s námi jde na trasu směr Tokáň. Jdeme všichni, 
protože je to trasa pro všechny. Příjemná procházka. 
Něco po úzkých stezkách mezi skalami a něco po 
žebřících. Šlo se pomalu a byl čas i na sběr borůvek, 
kterých tu bylo hodně. V polovině trasy přicházíme 
do rekreační oblasti Tokáň. Je zde několik restaurací 
a my jdeme až do té poslední, kde je vše lacinější. To 
nás navedl pan průvodce. Dobře jsme se najedli 
a také dodrželi pitný režim. Odtud už jen z kopce 
dolů krásným prostředím a pěknými výhledy 
k autobusu. Všichni byli spokojeni a pochválili jsme 
pana průvodce. No a další den ráno jsme šli již sami. 
Ráno velmi pěkný den a opět z parkoviště Mezní 
louka jdeme skoro všichni na tu bájnou Pravčickou 
bránu. Je to asi 6 km, takže za slabé dvě hodinky 
dostáváme šok. Před námi se objevuje Pravčická 
brána a hned vedle hotel. Je to nejpřitažlivější místo, 

takové novodobé poutní místo. Dá se zde vystoupat 
až na samé vrcholy a odtud jsou pěkné výhledy. Kdo 
sem dojde, nesmí si to nechat ujít. Zkrátka stojí to za 
to. Po prohlídce a občerstvení jdeme dolů do Hřenska 
a dále Edmundovou soutěskou, kolem říčky 
Kamenice do Tiché soutěsky. Tam je stanoviště 
lodiček, na které nasedáme a jedeme asi půl 
kilometru. Je to příjemné a zpestření je spuštění 
umělého vodopádu. Když jsme šli na toto stanoviště 
lodí, byly v říčce Kamenici rozbité lodě. To byly 
pozůstatky po ničivých povodních, které zde byly 
zjara letošního roku. Lodičky nás převezly a my se 
dali po břehu říčky Kamenice směr autobus. Tam, 
kde nebyl schůdný břeh, byly vytesány ve skalách 
tunely, ale nejhorší bylo dostat se nahoru na Mezní 
louku. Strmý chodník, dobře upravený, ale pomalu se 
to zvládlo a u autobusu byli všichni na čas. Dnes byli 
všichni unaveni, ale šťastni. Byl to opravdu zážitek. 
Večer nám všem chutnalo a musím podotknout, že 
velmi dobře vařili a bylo toho dost.  
 

V pátek ráno po snídani se jede do Děčína. Dvě 
rodiny jedou lodí Poseidon do Hřenska a zbytek si 
dělá program podle 
chuti. Je tu návštěva 
nově opraveného zám-
ku, květná zahrada, 
ZOO park, aquapark 
a nebo posezení v cuk-
rárně nebo hospůdce. 
Každý dle chuti. No 
a večer je společný 
táboráček. Poslední 
den v sobotu po dob-
rém snídaní jedeme 
domů se zastávkou 
v Prachovských ska-
lách. Také se jim říká 
Jičínské skály. Ale 
loupežníka Rumcajse jsme tu nikde nepotkali. 
Prachovské skály jsou od roku 1933 vedeny jako 
rezervace. Prohlídku si skoro nikdo nenechal ujít. 
Bylo to pěkné, jen tento dojem kazilo polámané 
ocelové zábradlí. Snad je polámaly stromy po 
vichřici. No a nakonec nám toto všechno zpestřila 
zmrzlina a Svijanské pivo. A tak s malou přestávkou 
po cestě jsme doma ještě za světla kolem 19. hodiny. 
 

Díky za dobrou organizaci zájezdu. Jestli budeme 
zdraví a budeme mít 
chuť, příští rok zase 
za krásami naší 
nebo i jiné země. 

Eduard Janík 
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O KURZU PŘÍRODNÍHO STAVĚNÍ, HOSTIŠOVSKÉM 

FESTIVALU A ROZHLEDNĚ 
  

V termínu 23. července – 1. srpna 

2010 proběhl v Hostišové u Zlína 

česko-slovenský kurz přírodního 

stavitelství. Na čtyřicet mladých 

lidí se v devíti dnech prakticky 

věnovalo stavění s hlínou 

a slámou, permakultuře, využi-

tí obnovitelných energií a kom-

postování. Praktická cvičení byla 

doplněna přednáškami českých 

i slovenských odborníků, nechy-

běly ani oddechové, multikulturní 

a umělecké aktivity. 

Obor přírodního stavitelství je 

stále v plenkách. Je tedy 

potřeba ho rozvinout. Základní 

ideou projektu bylo tvůrčí 

setkání mladých lidí 

z příbuzných oborů (architekti, 

projektanti, výtvarníci, strojaři, 

řemeslníci, lidé z neziskových 

organizací), které umožní navázat budoucí spolupráci a vytvořit 

podmínky pro synergický rozvoj 

přírodního stavitelství. Na projektu 

Stavění s přírodou, který grantově 

podpořila Česká národní agentura 

Mládež, se vedle o. s. Baobaby 

podíleli také o. s. Konopa, o. s. 

Silezika, o. z. Sosna a studentské 

spolky Zpěvák Horňácký (fakulta 

architektury Brno) a End of Beton 

(fakulta architektury Bratislava). 

Na vrchu Strážná tak za méně než 9 

dnů vyrostl modelový nízko-

energetický slaměný domek. Jde 

o koncept domku z nosné slámy, což 

je způsob, kdy slaměné stěny nesou 

váhu střechy a nepoužívá se pomocná 

dřevěná konstrukce. Takto se dají 

snížit náklady na výstavbu těchto 

domů. Domek se nám během 

krátkého času nepodařilo zcela 

dokončit, ale bude dostavěn během 

letošního podzimu. 

 
       

Dále jsme stavěli dětskou průlezku - hliněného šneka. Jako základní stavební 

materiál byla použita stavební suť a staré cihly prokládané hlínou. Bylinková 

spirála je na obrázcích dole. 
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15 Festival, Rozhledna, Koštování 

 

NESPALUJME 

ODPAD 

DOMA!  

13. a 14. srpna proběhl Komponovaný 

Hostišovský festival 
 

Páteční večer byl věnovaný povídání o průběhu devítidenního kurzu 
přírodního stavitelství a přítomno bylo asi 50 lidí. 
Sobotní program byl tvořen přednáškami, vystoupením hudebních skupin 
a promítáním filmů. Počasí nám vyšlo a přišlo asi 300 návštěvníků. 
Chtěli bychom poděkovat všem, kteří podpořili naši akci - Zlínský kraj, 
Obec Hostišová, MRB Sazovice, Zemet, Kailas, Mirem, RTA Zlín, 
Český rozhlas Brno, Ekocentrum Hostětín, Kamnářství Polách, In – Zlín, 
SPZ Racková, Hucot o. s. a taky všem lidem, kteří se podíleli na přípravě 
a následném úklidu festivalu. 
Pro ty, kteří se nemohli akce zúčastnit, přinášíme festival v obrazech: 
 

     
 

     
 

KOŠTOVÁNÍ SLIVOVICE 
 

Severní vítr je krutý, jak se zpívá v písničce, tak 
i my jsme od rána poznali jeho sílu. Když Pavel 
a Honza rozpálili ohniště na krásná sviňátka, rázem 
jsme byli prouzení, ba i v sále kulturního domu to 
vonělo jako u táboráku. Na kráse škvířícím se 
prasátkům to však neubralo a všichni brzo voněli 
jako na čundru. To už se ale sbíraly poslední 
vzorky v unifikovaných lahvích, a jen čísla 
kryptografů znaly majitele. 
 

Zážitek nad zážitky pro mě teda osobně byl, jak si 
malý Ondra cpal do krku mastné kože a jeho 
mamka říkala, že doma „nežere“ a tady to do sebe 
sype. Inu – romantika. Nerad bych však viděl 
následky. 
 

Vzorků bylo stejně jako loni, komise si mlaskaly, 
ba pomlaskávaly, za pěkně vybrané hudby 
diskžokeje – bohužel bez koňa - Peti Hlavici. 
Dokonce pustil i písničku od Pindi Odkopka, 
kterou ale rozbujelí koštýři neměli šanci slyšet. 
 

A jak to vlastně dopadlo? Komise měly krutý úkol, 
páč sýr na zakusování se brzo minul, voda na 
zapíjání byla teplá, ale vyšlo to asi všema hlasama 

takto: Suverénně vyhrál pan Mira Hořčica senior se 
špendlíkem, za ním v těsném závěsu Pavel Zapletalů 
s meruňků, ój, ta hladila krček. Pak Luda Vavro s trnečků, aj 
za ním Peťa Hlaviců, menovaný žokej bez koňa, a krásné 
pokračovací místo dostala Ivetka Dovrtělová taky s trnečků. 
 

No a pak sa tancovalo, bumbalo, tlachalo, dobrá vůle byla, 
babičky sa smíly, a tož tak asik to bylo dobré, a dobré to 
bude aj zas napřesrok. 
 

Tak si to myslím já. Příště vezmu kytáru, ať mám taky 
nejaků zásluhu, ne sa jen šklébit v komisi. Tak vám to 
podávám, já hostišovský valach Pinďa. Tam u nás nebévaly 
také trachtace. Tak sa mi tu lůbí. Tak zasejc napřesrok 
a doneste teho víc, už sem se naučil koštovat. – Jako sem si 
šel pučit šroubovák přes ulicu a dondu za dvě hodiny 
nafulený a bez šrubováka. Taky sem u Luboša nechal tragač 
– prej na jedno. Jo? 
 

Tak, milá dědino, napřesrok se těším. Donesu taky něco. 
Dobrou noc. (Vím, že přes 
deň nemáte čas číst a čtete 
až f posteli.)  

 Pinďa Milan Smolka  

(Chrrrrr. Už spím.) 

O rozhledně 
 

2. září jsme konečně obdrželi 
stavební povolení, takže jsme 
mohli započít stavební práce. 
V současné chvíli dokončujeme 
betonové základy, které musí 
důkladně vyzrát. Na začátku 
listopadu budeme stavět 
dřevěnou konstrukci, kterou 
bychom chtěli zastřešit. Pokud se 
vše bude dařit, měla by 
rozhledna být provozuschopná 
v příštím roce. 
 

 
 

Za o. s. BAOBABY 
(www.baobaby.org) 

Viktor Karlík 
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16 HOJAHÚ, Pozvánky  

Už zme zase tady! 
 

Přesto, že nám nekeří brbló, věčina lidí čte Hostišovský noviny od 
zadní stránky. Proto našim příznivcom pšeme líbesbrífy o činnosti 
„HOJAHÚ“ (Hostišovské jazykozpytné historické ústav). Tú zkratku 
už si zapamatujte. Stokráť to nebudem opakovať. Dnešní doba chce 
změnu. To zme pochopili a přestali schůzovať v hospodě. Na pivo 
chodíme, ale neschůzujem. Víc si pamatujem, míň zapomínáme. 
Taková schůza, seďa na pařezi na čerstvém vzduchu, s pleskačkó 
v bočnici, ta vám dodá tu správnó pohodu. Akorát zme měli problém, 
dyž zme dávali dohromady útržky básní už zapomenutýho, ale 
nezapomenutelnýho básníka K. B. Hostišovského. Nedovedete si 
představiť ten frmol, dyž zme po Studenci hónili zbytky vzácnéch 
spisů. Zachránili zme kósek textu pop-muziky. Nadpis to mělo 
„Sbiraniko a Ládinova lampa“. Autora hudby zme nezjistili, ale pré se 
to dá zpívať na „We are the champions“. 
 

Z Hřebeňa na konec světa 
 

1. Lézt na Mont Everest  
není žádná hračka 
když tě těsně pod vrcholem  
chytne velká s..ˇ.a. 
Šerpové ti poradí 
co se zmrzlým pozadím. 
 

Refrén:  
V Himaláji, v Himaláji,  
šerpové to všecko znají.  
Znají hory, turisty  
a služby vám zajistí. 
 

2. I když tito šerpové  
mají velkou sílu 
než donesli mě na vrchol 
uhnali si kýlu. 
A na vrcholu, ach, vyvrcholení 
škoda, že tu moje žena není. 
 

Refrén: 
Vzhledem k nadmořské výšce  
zpívá se až po sešupu  
do základního tábora. 
 

3. Dávám láhev k rtům 
stratil jsem se šerpům 
tak se chlape přece zmuž 
i když blbě je ti 
nebo budeš sněžný muž 
popřípadě yeti. 
 

4. Budete se divit 
všechno jsem to přežil 
hostišovskou slivovici 
dávali mi do žil. 
 

Refrén se zpívá do zblbnutí  
nebo do zmrznutí. 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

HUMANITÁRNÍ SBÍRKA  
PRO DIAKONII BROUMOV 

 

Kdy:  29. 10. a 1. 11. 2010 
 vždy od 16.00 do 18.00 hod. 
 

Kde:  sál KD Hostišová 
 

Můžete přinést: veškeré oblečení, 
lůžkoviny, prostěradla, ručníky, 
utěrky, záclony, látky, domácí potřeby 
- nepoškozené (nádobí bílé i černé, 
skleničky), peří, péřové a vatové 
přikrývky, polštáře, deky, 
nepoškozenou obuv. 
 

Věci prosíme zabalte do igelitových 
pytlů či krabic, aby se nepoškodily 
transportem. 
 

NESBÍRÁME: ledničky, televize a jinou 
elektroniku, matrace, koberce, 
nábytek, jízdní kola a kočárky, 
znečištěný a vlhký textil. 
 

DĚKUJEME ZA VAŠI POMOC. 

Jistě se ptáte, proč to ten zaryté 
Hostišovják zas psal spisovně. I na 
toto zme našli odpověď. Důle pod 
textem byla poznámka: 
 Z hostišovštiny se blbě překládá 
do nepálštiny. Na toto só šerpi 
hákliví.  
 

Nakonec jak dycky pár slov do 
hostišovkýho slovníka: 
 

Špendlék (spis. špendlík) – 1. 
ovoce k výrobě lihoviny, na 
zavařování většinó nezbude, 2. 
pomůcka krejčího při zahýbání 
šatů, 3. potřeba pro nástěnky 
(beztrestně si možete pichnóť… 
rači nemenovat), 4. školní potřeba 
– slóžé k popichování spolužáků. 
Véhodu majó žáci v poslední 
lavici. 
Tlaček – připínáček 
Sichrhajska – spínací špendlík 
Švrlák (spis. kvedlačka) – 
předchůdce mixéru? 
Šrablačka – metla z březového 
prótí. Slóžila neenom k zametání 
dvorků, ale taky ke kravincování 
např. průjezdů atd. Za staréch dob 
nekdy aj kuchyně. Tož takové 
starobylé potěr na hliněnó dlážku 
(podlahu). 
Štokrle – stolička bez opěradla. 
 

To by pro dnešek stačilo. Jo, eště 
nás napadlo: Nevíte, proč se 
říkávalo „to je pěkné kalósek“? 

Za HOJAHÚ tiskové mluvčí  
Karel Jurčík 

 

 

VŠÍMÁME SI 
 

Hostband pracuje na CD s vánočními 
písněmi a CD ve spolupráci s Nadějí 
Otrokovice. 


